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В статье рассмотрены свойства полимерных композиционных материалов трибологического назначения. Проведено исследование многослойного антифрикционного покрытия на основе политетрафторэтилена, модифицированного шпинелью магния. Подробно рассмотрен метод получения наночастиц механическим измельчением с применением бисерной мельницы. Показана эффективность и перспективность метода механической активации частиц путем высокоэнергетического воздействия на них в измельчающих и смешивающих устройствах. 

Ключевые слова: полимерные композиты, нанодисперсные добавки, механическое измельчение, бисерная мельница, механоактивация.
TRIBOLOGICAL  APPLICATION  OF  NANOPARTICLES  OBTAINED  

BY  BEAD  MILLS
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Nikulshin Nicholas Igorevich
RSTU, Electromechanical Faculty, Student,  
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The properties of polymer composites of tribological applications are considered. The research of multilayer antifriction coatings based on PTFE-modified magnesium spinel is performed. The method of preparation of nanoparticles by mechanical grinding using bead mill is described. The effectiveness and perspective of the method of mechanical activation of particles by high-energy impact on them in the grinding and mixing devices is shown.

Keywords: polymer composites, nanodispersed additives, mechanical processing, bead mill, mechanical activation.
УДК 621.9.06 : 628.5

ТЕОРЕТИЧЕСКОЕ  ИССЛЕДОВАНИЕ  ШУМООБРАЗОВАНИЯ

ГАЛТОВОЧНЫХ  БАРАБАНОВ
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В статье приводятся результаты теоретических исследований спектров шума галтовочных барабанов. Для расчета вибраций несущей системы использован метод энергетического баланса. Возбуждение колебаний барабана осуществляет рабочая среда.

Ключевые слова: шумообразование, галтовочные барабаны.
THEORETICAL  STUDY  OF  NOISE  TUMBLING  DRUMS
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The results of theoretical researches of noise spectra of tumbling drums are presented. For calculation of vibrations of bearing system the method of power balance is used. Excitation of fluctuations of a drum is carried out by working environment.

Keywords: noise level, tumbling drums.
УДК 629.45.064.5 : 621.313 + 06  
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Построена компьютерная модель пассажирского вагона, оснащенного вентильно-индукторным генератором. Показаны преимущества шестифазного генератора конфигурации 18/15. Выполнено моделирование динамических режимов работы (разгон и торможение). Даны количественные и качественные оценки переходных процессов. 
Ключевые слова: пассажирский вагон, вентильно-индукторный генератор, компьютерная модель, динамические процессы.
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A computer model of passenger car equipped with undercar switched reluctance generator was created. The advantages of the six-phase SR generator with 18/15 configuration were demonstrated. Simulation of dynamic modes (acceleration and braking) was completed. The quantitative and qualitative evaluations of the transition modes were made. 

Keywords: passenger car, undercar switched reluctance generator, computer model, dynamic modes. 
УДК 629.423 : 681.5

Компенсация  реактивной  мощности 
со  следящей  системой  управления
Зак Виталий Вячеславович
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заведующий сектором, 
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Рассмотрены основные способы повышения коэффициента мощности электровозов с плавным регулированием силы тяги. Предложено использование гибридного компенсатора реактивной мощности, состоящего из пассивного LC-контура и 4q-S-преобразователя, подключенного параллельно вторичной обмотке тягового трансформатора. Представлена структурная схема следящей системы управления активным КРМ. Приведены результаты математического моделирования процессов в системе «тяговая подстанция – контактная сеть – электровоз». 

Ключевые слова: система управления, коэффициент мощности, гармонический анализ, тепловые потери, гибридный компенсатор, IGBT-модули.
REACTIVE  POWER COMPENSATION  WITH  TRACKING  
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The key methods for improving the power factor of electric locomotives with traction control. The use of hybrid reactive power compensator consisting of a passive LC-circuit and 4q-S-converter connected parallel to the secondary winding of the traction transformer is proposed. The block diagram of the active PFC servo control system is presented. The results of mathematical modeling of processes in the system «traction substations – catenary – electric locomotive» are given.  

Keywords: control system, power factor, harmonic analysis, thermal loss, the hybrid compensator, IGBT-modules.  

УДК 629.4.069   

МОДЕЛИРОВАНИЕ  ПРОЦЕССА  ОЧИСТКИ  ГАЗОВЫХ  ВЫБРОСОВ

ТЕПЛОВОЗНЫХ  ДИЗЕЛЕЙ  ОТ  САЖИ  В  ЦИКЛОНЕ-ЭЛЕКТРОФИЛЬТРЕ
Носырев Дмитрий Яковлевич

Самарский государственный университет путей сообщения (СамГУПС),

443066, г. Самара, 1-й Безымянный пер., д. 18,

кафедра «Локомотивы», доктор технических наук, профессор, 

телефон  (846) 262-41-12,

e-mail:  tfmkdl@mail.ru
Свечников Александр Александрович

СамГУПС, кафедра «Локомотивы», аспирант,

телефон  8-917-952-83-88,

e-mail:  alexzander751@mail.ru
Рассмотрено моделирование процесса очистки газовых выбросов тепловозных дизелей от сажи в циклоне-электрофильтре. Основное внимание уделено описанию поведения сажевых частиц в поле действия центробежных сил и сил электрического взаимодействия. Построена трехмерная модель циклона-электрофильтра, смоделирована траектория движения газа, а также получена схема распределения сажевых частиц различного диаметра внутри устройства. 

Ключевые слова: очистка газовых выбросов, сажа, циклон-электрофильтр, биполярный коронный разряд, агломерация.

MODELLING  OF  GAS  EMISSIONS  CLEANING  PROCESS    
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The article is devoted to modeling of gas emissions cleaning process of diesel engines from soot in cyclone-electric filter. The main attention is given to the description of behavior of particles in an action field of centrifugal forces and forces of electric interaction. The three-dimensional model of a cyclone-electric filter is constructed the trajectory of movement of gas is simulated and the scheme of distribution of soot particles of various diameter in the device is received.

Keywords: cleaning of gas emissions, soot, cyclone-electric filter, bipolar crown category, agglomeration.
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телефон  (4822) 79-40-33.
В статье показана целесообразность при проведении стендовых испытаний тормозных дисков на режимах остановочных и длительных торможений имитировать циклические тепловые нагрузки от режима подтормаживания при движении вагона по маршруту. Этот метод дает возможность получать более адекватные данные для оценки термостойкости диска, а также позволяет сопоставить результаты испытаний с пробегом вагона.

Ключевые слова: дисковый тормоз, методика, термическая нагруженность, термостойкость диска.
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The article indicates practicability of the accepted methodic used for performing stand tests of brake discs in stopping and long brakeage modes, also those simulating cyclic heat loads from partial braking during the rail-car movement on route. This method enables to obtain more adequate data for evaluation of the disc thermal stability as well as matching the test results with the car running. 

Keywords: disc brake, method, heat load, disc thermal resistance. 

УДК 628.517 : 625.1.08 + 625.144.5/7

АНАЛИЗ  ЗАКОНОМЕРНОСТЕЙ  ШУМООБРАЗОВАНИЯ  ЭЛЕКТРОПОЕЗДОВ

Подуст Сергей Федорович
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генеральный директор,
телефон  (8635) 23-38-00,  (8635) 29-22-24,

факс:  (8635) 23-48-66. 

В данной статье приведены результаты экспериментальных исследований шумообразования электропоездов при движении. Полученные спектры шума и вибрации позволили выявить ряд характерных особенностей шумообразования электропоездов при движении с различными скоростями.

Ключевые слова: спектры шума, спектры вибрации, электропоезда.

ANALYSIS  OF  THE  LAWS  OF  ELECTRIC  TRAINS   NOISE
Podust Sergei Fedorovich
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This article presents the results of experimental studies of noise of trains in motion. The resulting noise and vibration spectra revealed a number of characteristics of noise of trains moving at different speeds.

Keywords: noise spectra, spectra of vibration, electric trains.
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методами  математического  моделирования
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кандидат физико-математических наук, доцент,
телефон  8-913-608-31-83,
e-mail:  almsemenov@mail.ru
В статье рассматриваются вопросы оценки производственно-технологических параметров предприятий по ремонту железнодорожного подвижного состава. Анализируются классические методы прямых расчетов и статистических исследований, предлагается альтернативное решение на основе динамического имитационного моделирования технологических процессов. Приводятся результаты анализа влияния технологических факторов на производственную мощность предприятия на примере ремонта тяговых электрических двигателей.

Ключевые слова: ремонт подвижного состава, параметры предприятия, производственная мощность, оптимизация производства, математическое моделирование.
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of  car-repair  enterprises  by  mathematical  model  approach
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Candidate of Engineering Sciences, Associate Professor,

phone  8-903-982-04-90.

Semenov Alexander Mihailovich
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Chair «Mathematical Analysis»,  

Candidate of Physics and Mathematics Sciences, Associate Professor,

phone  8-913-608-31-83,

e-mail:  almsemenov@mail.ru
In the article, questions of manufacturing parameters estimation of car-repair enterprises are considered. Methods of direct computation and statistic research are analyzed, the alternative solution based of dynamic simulation of technological processes is offered. The results of estimation of technological factors influence the enterprises manufacturing capacity at the example of railway motor repair are adduced. 
Keywords: car repairing, enterprise parameters, manufacturing capacity, optimization of manufacture, mathematical simulation.

УДК 656.2 : 681.3.06 + 06
АЛГОРИТМ  КЛАССИФИКАЦИИ  ПОДВИЖНЫХ  ЕДИНИЦ 
ЖЕЛЕЗНОДОРОЖНОГО  ТРАНСПОРТА  С  ИСПОЛЬЗОВАНИЕМ
НЕЙРОСЕТЕВЫХ  ТЕХНОЛОГИЙ 

Гвоздев Денис Сергеевич

Ростовский государственный университет путей сообщения (РГУПС),

344038, г. Ростов-на-Дону, пл. Ростовского Стрелкового Полка Народного Ополчения, д. 2,

кафедра «Автоматика и телемеханика на железнодорожном транспорте», аспирант,

телефон  (863) 230-25-27,

e-mail: den_gvozd@mail.ru
В работе описывается алгоритм классификации подвижных единиц железнодорожного транспорта. Классификация осуществляется с использованием трехслойной нейронной сети. Обучение нейронной сети осуществляется методом обратного распространения. В качестве исходных данных выступают графические изображения подвижных единиц.

Ключевые слова: система коммерческого осмотра, классификация, подвижные единицы железнодорожного транспорта, нейронная сеть, бортовой номер.

THE  ALGORITHM  FOR  THE  CLASSIFICATION  OF  MOBILE  UNITS 

OF  RAILWAY  TRANSPORT  WITH  USING  NEURAL  NETWORK  TECHNOLOGY
Gvozdev Denis Sergeevich

Rostov State Transport University (RSTU),

2, Rostovskogo Strelkovogo Polka Narodnogo Opolcheniya sq., Rostov-on-Don, 344038, Russia, 
Chair «Automatics and Telemechanics on Railway Transport», Postgraduate,

phone  (863) 230-25-27,

e-mail:  den_gvozd@mail.ru
The work describes the algorithm for the classification of mobile units of railway transport. Classification is carried out using a three-layer neural network. Neural network training is carried out by reverse circulation. The initial data are the graphics of the mobile units.
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A new approach to designing of interactive system of dispatching control of rail transportation on the basis of intellectual predicting models is offered. Working out the models for forecasting the situations in which the logic of the traffic organization is defined by sets of the production rules presented by experts in the form of dynamic productions, making the knowledge base for intellectual system is considered.
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Actual methods of information retrieval, criterias for best match of search results are proposed. The example of binary classifier processing is shown. The ability of machine learning algorithm used for information retrieval is considered. Implementation of modern information retrieval algorithms based on object-oriented approach is offered.
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Рассматривается многоэкстремальная задача размещения и развития перерабатывающих предприятий и транспортных объектов (станции, пункты погрузки и выгрузки) региональной транспортной сети с нелинейными функциями транспортных издержек и нелинейными производственными затратами в целевой функции и линейными ограничениями. Выпуклая вверх исходная функция цели заменяется кусочно-линейной функцией, и исходная задача сводится к частично-целочисленной приближенной задаче. Для решения приближенной задачи предлагается двухсторонний итерационный метод определения плана, близкого к оптимальному. Приводятся описание алгоритма решения задачи размещения и анализ эффективности метода по экспериментальным расчетам.
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Multiple-location problem and the development of processing plants and transportation facilities (stations, points of loading and unloading) of the regional transport network with non-linear functions of the transportation costs and the cost of production in the non-linear objective function and linear constraints is considered. 
Convex upward original objective function is replaced by the piecewise linear function, and the original problem is reduced to a partially-integral approximate problem. To solve the problem we suggest an approximate two-sided iterative method for determining the plan, which is close to the optimal plan. The description of the algorithm for solving the problem of locating and analyzing the effectiveness of the method on the experimental calculations is presented. 
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The problems of state regulation of tariffs for passenger transportations in the city of Rostov-on-Don are considered. Advantages and disadvantages of pricing for passenger transportation in this region are revealed. The suggestions how to eliminate the disadvantages are made.
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Method for automated calculation of railway stations on the basis of simulation is offered. The necessity of the simulation expert examination of complicated transport objects and automation of the process of simulation are established. The principles of automated modeling and calculations on them are described.
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В статье исследованы причины, по которым внедрение контроллинга, направленного на управление процессом исключительно по переменным затратам, в отечественных условиях налогообложения и продаж транспортных услуг становится недостаточно эффективным.
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The reasons for which controlling introduction, aimed at managing the process solely on the variable costs, in terms of domestic sales tax and transportation services becomes not efficient enough are studied .
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Изложены результаты математического моделирования и сравнительного анализа напряженно-деформированного состояния стандандартной железобетонной шпалы и модернизированной шпалы. Анализ проведен на основе метода конечных элементов с использованием программного комплекса ANSYS. Рассматривается процесс статического нагружения шпал. Анализируются поля напряжений и смещений в обоих конструкциях.
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The results of mathematical modeling and comparative analysis of the stress-strain state of the standard and upgraded reinforced concrete sleepers are described. Analysis is based on the finite element method with the use of software ANSYS system. The process of static loading of sleepers is considered. Stress fields and displacements in both structures are analyzed.
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В статье рассмотрены проблемы восстановления рельсовых плетей бесстыкового пути сваркой при различных температурах и даны рекомендации по их вводу в оптимальный температурный режим эксплуатации.
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The problems of the recovering of the rail lashes of long welded railway track under different temperatures are considered and recommendations upon their entering in the optimum temperature mode of operation are given.
Keywords: long welded rail, waited resistance, the temperature of fastening, longitude power.
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Рассмотрены вопросы математического и компьютерного моделирования асинхронных электродвигателей в трёхфазных заторможенных координатах с учётом потерь в стали и насыщения. Уделено внимание возможным ошибкам.
Ключевые слова: трёхфазный асинхронный двигатель, математическая модель, трёхфазные заторможенные координаты 
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, потери в стали, насыщение по пути основного магнитного потока, ток намагничивания.
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Improved mathematical and computer model of induction motor in the 3-phase stator reference frame considering iron losses and main flux saturation is presented. Probable errors are discussed. 

Keywords: 3-phase induction motor, mathematical model, computer model, 3-phase stator reference frame, 
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 axes, iron losses, main flux saturation, magnetizing current.
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В работе на основе уравнений движения электропроводящей газовой смазки и уравнения неразрывности приводится точное автомодельное решение задачи гидродинамического расчета упорного газодинамического подшипника. Дана оценка влияния магнитной индукции на основные рабочие характеристики подшипника, произведен расчет устойчивости движения подшипника.
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The work includes a self-similar solution of the task of the hydrodynamic calculation of gas dynamic persistent bearing on the base of the equations of motion of electrically conducting gas lubrication and the equation of continuity. The effect of magnetic induction on the main bearing performance characteristics is assessed. Calculation of stability of working bearing is made.
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Рассмотрено влияние высокого давления в зоне непосредственного фрикционного контакта на положение равновесия и скорости химических реакций взаимодействия молекул антиоксидантов с ионными и радикальными частицами, являющихся продуктами разрушения жидкой нефтяной смазочной основы в узлах трения. 
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Heavy pressures influence in the zone of real contact between the asperities of rubbing surfaces over the position of equilibrium and rate of chemical reaction of antioxidant molecules with ionic and radical particles that are products of oil lubricant distruction of tribosystem are considered. Heavy pressures essentially accelerate the blocking reactions of carbonium ions that are products of thermal oil lubricant distruction but do not promote the radical chain reactions with antioxidants during the operation of tribosystems.
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Рассматривается задача линейной дискретной фильтрации в условиях неопределенности задания начальных условий. Для оценки начальных условий предложено использовать фильтр на основе систем с нечеткой логикой. Приведен алгоритм обучения нечеткого фильтра. Рассмотрен иллюстративный пример.
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The problem of linear discrete-time filtering in the conditions of uncertainty of the initial conditions       is considered. To estimate the initial conditions the use of a filter on the basis of systems with fuzzy logic is proposed. The algorithm for training fuzzy filter is given. The illustrative example is shown.
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Разработана методика решения прямой задачи электроразведки для трехмерных непланарных объектов в рамках метода конечных элементов. Проведено численное моделирование вертикального электрического зондирования на поверхности железнодорожных насыпей с различной геометрией. Показано, что для трехмерных объектов с планарными неоднородностями возможно введение корректирующих функций, позволяющих исключить влияние формы объекта на результаты зондирования и привести кривые вертикального электрического зондирования к обычному слоевому виду, что позволяет применить стандартные методы обработки результатов электрических зондирований.
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